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I.čtení:	Skutky	apoštolů	10	
II.čtení:	II.	Kniha	Mojžíšova	12,31-42	

	
Někdy	bývám	až	překvapený,	jak	aktuálně	dokáže	promluvit	biblický	text	do	současné	doby.	Žijeme	
v	době	velkého	napětí	mezi	lidmi.	Nemyslím	jen	napětí	ze	strachu	z	budoucnosti,	z	války	nebo	
z	nečitelné	politické	situace.	Ale	napětí	roste	i	mezi	různými	lidmi	nebo	skupinami	lidí.	
Jsou	tady	různé	sociální	bubliny,	které	se	upevňují	zevnitř	sdílenými	informacemi	(nebo	
dezinformacemi)	a	zvenčí	odporem	vůči	jiným	skupinám.	Jsou	tady	třenice	mezi	fandy	různých	
sportovních	klubů,	hudebních	skupin	nebo	módních	trendů.	Je	tady	nevraživost	mezi	bohatšími	a	
méně	bohatými,	mezi	domácími	a	přistěhovalci,	mezi	muži	a	ženami...	
Ale	nemusíme	chodit	ani	tak	daleko:	nestává	se	vám	taky,	že	nastoupíte	do	vlaku,	sednete	si	na	
poslední	volné	místo,	rozhlídnete	se	po	lidech	kolem	a	řeknete	si	v	duchu:	„No,	to	je	teda	společnost!“	
Dokonce	jsem	to	zažil	i	v	kostele	(ne	v	krnovském,	chvála	Bohu),	že	vešel	člověk,	který	nevypadal	
úplně	kostelně,	a	najednou	bylo	vidět	mohutné	kroucení	hlavami	a	šuškání:	„Co	ten	nám	sem	leze?!!!“	
Rádi	si	v	hlavě	děláme	pořádek,	a	třídíme	lidi	do	šuplíčků	–	na	ty,	kdo	jsou	nám	bližší,	a	ty,	kdo	jsou	
nám	cizí.	Ty	bližší	máme	rádi	a	bereme	je	vážně,	pro	ty	cizí	máme	často	spíš	odmítnutí	nebo	dokonce	
pohrdání.	Prostě	jsou	jiní	a	zdá	se	nám,	že	sem	k	nám	nepatří.	
Kupodivu	to	není	nic	nového.	
Podívejme	se	třeba	na	příběh	Petra	a	římského	důstojníka	Kornelia.	
Petr	byl	poctivý	Žid	a	Kornelius	podle	všeho	poctivý	římský	voják.	Každý	si	žil	svůj	vlastní	život	
podle	vlastních	pravidel,	nebo	podle	pravidel	skupiny,	ke	které	patřili,	a	nikdy	by	je	nejspíš	ani	
nenapadlo,	že	by	se	jejich	cesty	mohly	nějakým	pozitivním	způsobem	protnout.	
Problém	byl	v	tom,	že	pro	poctivého	Žida	se	nezdálo	poctivé,	aby	se	nějak	zahazoval	s	pohanem,	
navíc	s	okupantem.	A	římský	voják	neměl	nejmenší	důvod	stýkat	se	s	domorodcem,	navíc	zcela	
bezvýznamným.	
A	přece	je	něco	spojuje.	Oba	hledají	Boha.	
Přesněji	řečeno	–	Kornelius	je	ve	stadiu	intenzivního	hledání,	zatímco	Petr	už	prožil,	že	byl	Bohem	
sám	nalezen.	Byl	jedním	z	těch,	které	si	Pán	Ježíš	vybral	za	své	nejbližší,	a	strávil	s	ním	několik	let	na	
cestách.	Takže	by	mohl	říct,	že	už	o	Bohu	něco	ví.	
Bůh	k	nim	promlouvá	ve	stejnou	chvíli.	Přesněji	řečeno,	spíše	to	má	výborně	načasované.	Oba	se	
modlí	a	mají	vidění,	a	Kornelius	dokonce	o	den	dřív	než	Petr.	Vidění	Korneliovo	je	velmi	jasné,	zatímco	
Petrovo	velmi	obrazné.	
Kornelius	slyší	Boží	ujištění,	Bůh	mu	říká,	že	ho	přijal.	„Tvá	modlitba	byla	vyslyšena“	slyší	římský	
pohan,	„najdi	Petra	a	poslouchej,	co	ti	poví...“	
	Oslovení	Petrovo	je	o	něco	zamotanější:	„Zabíjej	a	jez“	slyší	Petr,	když	mu	při	modlitbě	vyhládlo.	
Jenže	to	menu,	které	mu	nabízí	Pán	Bůh	osobně,	vůbec	neodpovídá	tomu,	co	bylo	považováno	za	
vhodné	pro	pravověrného!	
Židé	rozlišovali	podle	Starého	Zákona	zvěř	na	čistou	a	nečistou.	Čistá	se	směla	jíst	a	nečistá	byla	
k	jídlu	nevhodná.	V	té	první	skupině	bylo	hovězí,	taky	ovce	a	kozy,	ale	třeba	i	kamzík	a	muflon.	Taky	
vodní	živočichové,	kteří	měli	ploutve	a	šupiny,	a	vybraní	ptáci.	Ke	skupině	druhé	patřil	například	
velbloud,	zajíc	nebo	pštros,	o	vepřích	nemluvě.	Anebo	třeba	orli,	supi,	sovy,	jestřábi,	kormoráni,	
havrani,	čápi	a	volavky,	a	samozřejmě	netopýři.	
Židé	pečlivě	třídili	maso	na	čisté	a	nečisté,	a	pečlivě	dbali,	aby	se	neznečistili	už	jen	dotykem	toho	
nečistého.	
Stejně	tak	rozlišovali	lidi	–	na	vhodné	a	nevhodné,	na	ty	čisté	a	ty	druhé,	jejichž	pouhým	dotykem	by	
se	mohli	znečistit.	Jen	si	vzpomeňte	na	šok,	který	dostali	farizeové,	když	se	Ježíš	rozhodl	povečeřet	
s	celníkem	Zacheem,	nebo	když	mu	prostitutka	chtěla	namazat	nohy	voňavkou.	Už	jen	vstupem	do	
domu	pohana	měli	pocit,	že	se	poskvrní.	
Možná	si	říkáme,	že	to	byli	přece	ti	Židé,	a	navíc	už	před	dvěma	tisíciletími.	Jenže	možná	právě	tak	i	
my	třídíme	lidi	na	hodné	a	nehodné…	



Předem	si	v	hlavě	určujeme,	komu	má	smysl	vydávat	svědectví	o	Kristu	a	komu	ne,	kdo	je	hoden	naší	
víry	a	kdo	není…	
Rozdělení	může	být	v	barvě	pleti,	národnosti	nebo	jazykové	příslušnosti;	ale	taky	třeba	ve	vzdělání,	
věku,	hlasitosti	poslouchané	hudby,	zdravotním	postižení	nebo	hygienických	návycích…	
Petr	slyšel:	
„Co	Bůh	prohlásil	za	čisté,	nepovažuj	za	nečisté…“	
Byla	to	tvrdá	škola!	Musel	výrazně	změnit	své	názory	na	svět.	Naštěstí	pochopil	správně,	že	Boží	
vidění	se	netýkalo	ani	tak	jídla,	jako	mezilidských	vztahů.	A	vzhledem	k	dokonalému	načasování,	
pochopil,	že	nemá	odmítnout	prosbu	nečekaných	hostů,	aby	se	s	nimi	vypravil	kamsi	do	neznáma	za	
jejich	šéfem.	
Pochodoval	kvůli	tomu	celý	den!	A	nakonec	ho	Pán	Bůh	přesvědčil:	Dal	pohanům	svého	Ducha,	ještě	
dřív	než	byli	pokřtěni.	Petr	i	všichni	jeho	společníci	to	jasně	poznali,	i	když	není	moc	podrobně	
vysvětleno,	podle	čeho.	Ale	nikdo	o	tom	nepochyboval.	Biblický	text	říká	jen	stručně,	že	je	viděli	
mluvit	jazyky	a	chválit	Boha.	Tedy	stejný	popis,	který	byl	použit	pro	událost	letnic,	seslání	Ducha	
svatého	ve	2.	Kapitole	knihy	Skutků.	Příběh	římského	důstojníka	Kornélia	je	letnicemi	pro	pohany.	
Pohané,	ti	bezbožníci	nečistí,	byli	přijati	mezi	křesťany	a	křesťanská	víra	se	postupem	času	rozšířila	
do	pohanské	Evropy	a	celého	světa.	
V	Novém	Zákoně	je	to	jasné,	ale	kdo	by	čekal,	že	něco	podobného	najdeme	i	v	Zákoně	Starém?	
Například,	podle	našeho	čtení	z	II.knihy	Mojžíšovy	–	kdo	byl	členem	národa	Izraelského?	
Podle	12.	Kapitoly	II.	Mojžíšovy	vyšlo	s	etnickými	Izraelity	také	množství	přimíšeného	lidu,	dokonce	i	
k	hodu	beránka	směli	(a	měli)	přibrat	sousedy,	pokud	by	rodina	byla	malá	a	nedokázala	by	sníst	
beránka	sama.	
Kdo	tedy	byl	považován	za	Izraele,	za	nositele	Boží	smlouvy?	Ten,	kdo	se	narodil	správným	rodičům	
nebo	ten,	kdo	se	spolehl	na	Hospodina	a	Jeho	zaslíbení?	
Patřili	k	Božímu	lidu	podle	narození	nebo	podle	obřízky	(osobního	vyznání	víry)?	
Byli	tam	takoví	i	makoví,	hodní	i	nehodní...		
Je	to	nesmírně	důležité	téma	–	v	knize	Skutků	se	opakuje	skoro	doslova	třikrát!!!	Poprvé	jako	
samotný	příběh,	podruhé	jako	vyprávění	Petrovo	Kornéliovi	a	nakonec	o	pár	kapitol	později,	když	je	
Petr	staršovstvem	jeruzalémského	sboru	předvolán	na	kobereček,	aby	vysvětlil,	co	to	provádí	za	úlety,	
že	se	baví	s	pohany	a	dokonce	je	i	křtí	v	Kristově	jménu!	
Když	se	v	Písmu	něco	opakuje,	můžeme	si	být	jistí,	že	je	tím	zdůrazněno,	jak	moc	je	to	důležité.	
Tady	je	to	skutečnost,	že	Bůh	nikomu	nestraní	ani	nenadržuje,	že	jsme	všichni	Jeho	děti	a	na	každém	
z	nás	Mu	záleží.	Jeho	jsme,	ať	jsme	velcí	nebo	malí,	ať	jsme	bílí	nebo	černí,	ať	jsme	muži	nebo	ženy.	
Všichni	patříme	Jemu	a	On	má	každého	stejně	rád.	
Mysleme	na	to,	když	se	potkáváme	s	různými	lidmi	–	všichni	hledají	Pravdu,	Domov,	Lásku,	Naději…	
a	všichni	je	mohou	nalézt	v	Bohu.	
Modleme	se	za	ně	a	buďme	připraveni	jim	Boha	ukázat	a	dosvědčit.	
	
Modlitba	z	EZ,	pod	písní	691	
Pane,	prosím	Tě	o	odvahu	ke	stavění	mostů	
Mezi	mnou	a	těmi,	
Které	nemám	rád	a	nerozumím	jim,	
Mezi	mnou	a	těmi,	
Kdo	mi	nedůvěřují	nebo	jsou	ze	mě	zklamaní,	
Mezi	mnou	a	mými	spolupracovníky,	
Mezi	mnou	a	těmi,	se	kterými	jsme	v	konfliktu	a	sporu,	
Mezi	těmi,	kdo	jsou	mi	blízko,	a	těmi,	kdo	jsou	mi	cizí,	
Mezi	generacemi	a	sociálními	skupinami.	
Pomoz	mi	stavět	mosty	k	těm,	kdo	jsou	mimo,	
K	těm,	kdo	jsou	plni	předsudků,	
K	těm,	co	se	ztratili	či	odešli,	
Mosty	k	rozčarovaným	i	k	nepřátelům.	
AMEN	
 


